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پیشنهاد برگزاری نمازجمعه به وسیله مرحوم آیت الله طالقانی ارایه شد و حضرت امام  خمینی)س(، این 
مهم را به خود ایشان سپردند. نخستین نماز جمعه پس از پیروزی انقلاب اسلامی ایران در 5 مرداد سال 
1358 برگزار شد. روز جمعه 5 مرداد  سال 1358 برابر با ســوم ماه مبارک رمضان  سال 1399 قمری، 
نخستین نمازجمعه بعد از پیروزی انقلاب اسلامی توسط مرحوم آیت الله سیدمحمود طالقانی در دانشگاه 

تهران برگزار شد.

دانشگاه تهران 
میزبان نخستین 
نمازجمعه پس 
از انقلاب

شروعصفحهآرایی
مدیرمسئولسردبیرمعاونسردبیردبیرسرویسصفحهآرا:؟؟؟15/30

اتمامصفحهآرایی
16/00

شروعصفحهآرایی:؟؟/؟؟
اتمامصفحهآرایی:؟؟/؟؟

اگر احسـاس خـواب به شـما 
امنـی  مـکان  در  داد  دسـت 
ماننـد پارکینگ هـای جاده ای 
و  کنیـد  متوقـف  را  خـودرو 
بزرگـراه  شـانه  در  توقـف  از 

کنیـد. خـودداری 

حسامخراسانی| »گاهی یک دختربچه را در سن 10 یا 
12سالگی شوهر می دهند و  این دختربچه مادر هم می شود، 
مادرشدن یک دختربچه که خودش شدیدا به آغوش مادر 
نیازمند است، یک ظلم بزرگ به بچه هاست.« این دو سطر 
بخشی از خطبه روزجمعه حجت الاسلام اصغرجدایی امام 
جمعه شهرستان بیله سوار است. امام جمعه ای که قاطعانه 
علیه ازدواج  کودکان حرف می زند و از فیلترینگ شبکه های 
اجتماعی انتقاد می کند. اگر شــما هــم از کاربران فعال 
فضای  مجازی  باشید، حتما درهفته های اخیر حرف ها و 
عکس هایش را با هشتگ امام _جمعه_ متفاوت_ بیله سوار 
دیده اید. عکس های روحانی ای که لباس مبدل می پوشد 
و به بازرسی وضع گمرک می رود، با جوان ترها قرار استخر 
می گذارد، در یک ساندویچی میهمانشان می کند. اگرچه 
با توجه به ماهیت سیاسی-عبادی نمازجمعه خبرسازشدن 
اظهارنظرها و رفتارهای سیاســی یک امام جمعه در بین 
مردم اتفاق عجیب و غریبی نیست، اما این روزها امام  جمعه 

شهرســتان بیله ســوار با رفتارها و صحبت های متفاوت 
اجتماعی اش خبرساز شده اســت. »شهروند« به همین 

منظور گفت وگویی با این روحانی متفاوت داشته است.
درموردخطبهنمازجمعهخبرســازتانصحبتکنیم،
اشارهایداشــتیدبهمســألهازدواجکودکانکهبا

واکنشهایکاربراندرفضایمجازیروبهروشد.
بله؛ در خطبه نماز جمعه به دلیل همزمانی با ماه بهمن در 
مورد خیانت های رژیم گذشته حرف زدم. بحثی که با توجه 
به چهل سالگی انقلاب اسلامی غیرطبیعی نیست؛ اما بخش 
دیگر خطبه این هفته را به مسأله کودک همسری اختصاص 

دادم، بحثی که بیشتر رسانه ها به آن پرداخته اند.
شایدتوجهرســانههابهاینبخشازصحبتهایشما
بهایندلیلباشــدکهازتربیوننمازجمعهکمترچنین

صحبتهاییشنیدهشدهاست.
حرف هــای من در مورد کودک همســری به دلیل جو 
ناراحت کننده ای بود که در هفته  اخیر شاهد بودم؛ خبرهایی 
که در مورد ازدواج کودکان دبستانی و مادرشدنشان شنیده  
بودم، این اخبار برای من ســنگین بــود. دنیای کودک با 
دنیای همسری تفاوت دارد. دنیای کودک یک دنیای پاک 
و معصومانه است، این که شــما این کودک را وارد دنیای 
همسری کنید، یک واقعه سنگین و تلخ است؛ خدا می داند 

کودک دچار چه مشکلات عاطفی می شود.
آیابرایمخالفتاستدلالدینیهمدارید؟

من ایــن را در خطبه نماز جمعه هم گفتم، در اســلام 
عقل هم حجیت دارد، کدام عقل ســلیمی قبول می کند 
که دختربچه ای که هنوز به رشــد عاطفــی و فکری لازم 
نرسیده است، تشکیل خانواده بدهد؛ بزرگان ما هم چنین 
نظری دارند. شــرط یک ازدواج موفق و صحیح فقط بلوغ 
جسمی نیست؛ کسی که می خواهد یک کانون مقدسی 
را به نام خانواده تشکیل بدهد باید علاوه بر بلوغ جسمی 
به بلوغ فکری، عقلی، اجتماعی، عاطفی، اقتصادی هم 
رسیده باشد؛   آیت الله مکارم  شیرازی هم در استفتاء 
خود از ضرورت بلوغ فکری و عقلی گفته اســت.   اما 
هیچ فطرت پاکی راضی نمی شــود که یک دختر 
سوم دبستانی مادر شــود. جوامع گذشته جوامع 
ساده ای بودند، زندگی در آن دوران ساده بود؛  اما 
جامعه فعلی جامعه ای پیچیده و بسیار گسترده 
اســت. آیا یک کودک دوازده ساله امروزی 

می تواند یک خانواده را مدیریت کند؟
شماچهســنیرابرایازدواجمناسب

میدانید؟
ازدواج زودهنگام را قبول ندارم؛ البته 
یک سری از ازدواج ها هم دیرهنگام است 

که این موضوع را نیز نمی پذیرم.  من قایل به ســن ازدواج 
نیستم ولی دخترخانم ها هم نباید دیر ازدواج کنند؛ مثلا 
دخترها حوالی بیست  سال و پسرها حوالی بیست وچهار 

سال باید ازدواج کنند.
حاجآقاشماخودتاندرچهسنیازدواجکردهاید؟

24سالگی.
بچههایتانهمازدواجکردهاند؟

خیر؛ یکی  از فرزندانم 15 سال و دیگری 9 سال دارد.
گفتوگویشمادربرنامهفرمولیکونقدفیلترینگیکی
دیگرازصحبتهایشمابودکهبابازخوردهایبسیاری
روبهروشــد؛اخیراهمآقایباقری،امامجمعهاسالم،
انتقاداتیبهفیلترکردنشبکههایاجتماعیداشتهاندکه
دربرخیسایتهایخبریاینگفتههابهشمانسبتداده

شد،شماصحبتهایحاجآقاباقریراتأییدمیکنید؟
بله. با توجه به این که من مدتی 
امام جمعه اسالم بودم، به  طور 
اشتباه  برخی از سایت ها عکس 
بنــده را به جای آقــای باقری 
منتشر کرده اند. من معتقدم 
با بستن و فیلترکردن مشکلی 
حل نمی شــود؛ بهتر است به 
جای این که بیایــم تلگرام را 
فیلتر کنیم مصونیت سازی 
کنیم؛ گرچه باید تابع قانون 
هم باشیم و فرهنگ استفاده 
صحیــح از آن را هم آموزش 
دهیم. موضوعــی که مقام 

معظم  رهبری هم در این مورد نکاتــی را مطرح کرده اند. 
من در برنامــه فرمول یک هم این حدیــث را نقل کردم: 
»امیرالمومنین می فرماید از هر چه که می ترسید، خودتان 

را در معرض آن قرار دهید«.
درشبکهاجتماعیهمفعالهستید؟

بله؛ در اینستاگرام و تلگرام طلایی فعالیت دارم.
ظاهرادورهمیهاییباجوانانشهربیلهسواردارید.

من به جرأت عرض می کنم که در تاریخ انقلاب  اسلامی 
کمتر مسئولی داشته ایم که با جوانان رفاقت کند؛ اگر چه 
موضوع جوان گرایی در کشور و اهمیت پیگیری  مطالبات آنها 
از سفارشات رهبر معظم انقلاب هم است، من هم بنا به همین 
سفارشات به جوانان ها ایمان آورد ه ام،  استعدادهایشان را 
واقعا بــاور کردم،  معتقدم باید جوان ها ورود کنند و دنیای 
جوانی سرشار از نشاط و شادابی است.  این آقایان وزیر الان 
بعضی هایشان 30 سال  است که وزیر هستند، ما به جوان ها 
کم بها داد ه  ایم، باید تغییر رویه بدهیم و قطعا این تغییر رویه 

ما را با سربلندی روبه رو خواهد کرد.
واقعا سعی دارم این مطالبات جوانان را پیگیری کنم؛ با آنها 

حرف می زنم، رفاقت می کنم و استخر می روم.
یکعکسهمدرفضایمجازیازهمیندورهمیهایتان

منتشرشد؛ظاهراازاستخربرمیگشتید.
بله؛ دو مرتبه با جوان تر ها برای ورزش به باشــگاه و شنا 
رفتم. دورهمی که خوش گذشت و در پایان هم به شام در 
یک ساندویچی میهمانشان  کردم. سعی می کنم در اردوهای 
راهیان نور، مدارس و دانشــگاه حاضر شوم؛ با آنها شوخی 
 می کنم این شوخی ها و این مدل کارها به من انرژی می دهد.

فعالیتهایداوطلبانهراهمدنبالمیکنید.
بله؛ یکی از همین فعالیت ها کمپین شهر زیبا است که 
دنبال می کنیم، طرحی که با استقبال مردم بیله سوار هم 
روبه رو شده است، سعی  می کنیم در این طرح به هر نحوی  
شهرمان را زیبا کنیم، درِ خانه ها را رنگ بزنیم، دیوارهایمان 
را سفید کنیم، درختکاری 
کنیم و.... هر شهروند باید به 
اندازه خود در زیبایی شــهر 

سهیم باشد.
نمازجمعههای در اخیــرا
شهرهایمختلفرویکردهای
جدیدیرامیبینیم؛آیاتغییر
رویکردیدروظایفائمهجمعه

صورتگرفتهاست؟
بله؛ این تغییرات تغییرات 
مثبتــی اســت؛ البتــه این 
تغییرات همه با توجه به نگاه ها 

مقــام معظم رهبری اســت؛ و سفارشــات 
انتصاب امام جمعه جوان شهر تهران نشان دهنده اهمیت 

جوان گرایی در نگاه رهبر انقلاب است.
اهلموسیقیهمهستید؟

در زمینه موسیقی کار علمی انجام داده ام؛ پایان نامه من در 
درس خارج، مبانی حرمت موسیقی از دیدگاه حضرت امام و 
مقام معظم رهبری بود ولی خیلی وقت نمی کنم موسیقی 

گوش بدهم.
تحصیلاتدانشگاهیهمدارید؟

بله؛ کارشناسی ارشد تاریخ و تمدن. 
موسیقیموردعلاقهتانچیست؟

معمولا وقت آزاد کمتر برایمــان پیش  می آید؛ همین 
موضوع هم باعث شده است که کمتر از آثار موسیقی بهره 
ببرم اما در طول این چند  ســال موسیقی سریال ملکوت، 
امام علی)ع( و امام رضا)ع( از موســیقی های مورد علاقه ام 

بوده است.

خوانندهموردعلاقهتانکیست.
مصطفی احمدی، جوان پاک فطرت و انقلابی است.

اهلسینماهمهستید؟
بله ســعی می کنم در حد امکان فیلم  مورد علاقه ام را در 
سینما ببینم؛  عید نوروز امسال لاتاری، مصادره و به وقت 

شام را دیدم.
کدامرابیشترپسندیدید؟

لاتاری. آن قدر در پایان نمایــش این فیلم کف زدم که 
دست هایم درد گرفت؛ این فیلم غیرت ایرانی را به نمایش 

گذاشت.
ازفضایمجازیبازخوردمثبتهممیگیرید؟

بله؛ کامنت هــا را مطالعه می کنم، حتــی بعضی ها از 
پست های مخالف را هم لایک می زنم.

بعضی ها می آیند حتی فحش هم می دهند ولی من سعی 
می کنم از فضای  مجازی برای ارتباط با مردم به نحو شایسته 
و معقول استفاده کنم. باید بر روی فرهنگ گفت وگو و بدون 

توهین و جسارت بیشتر کار کنیم.
دیدگاههادرفضایمجازیچگونهاست؟

عده ای از مردم ناامید شده اند و از ناامیدی حرف می زنند، 
باور و اعتقاد ها در برخی موارد کمرنگ شده است.

حاجآقاصریحتربپرسم،علتاینناامیدیبهنظرتان
چیست؟

من هم صادقانه پاســخ می دهم که از بس در کشــور ما 
اختلاس و زدوبند شده است؛ زدوبندهایی که درنهایت به 
اسم ما روحانیت تمام می شود. البته کمی هم بزرگ نمایی و 
برجسته سازی در کار رسانه هست و این هم اثرات منفی بر 

ذهن مردم می گذارد.
بهنظرشــمابهدلیلآنچهدرسالهایگذشتهرخداده

شکافیبینروحانیتومردمایجادنشدهاست؟
بله؛ این موضوع را تأیید می کنم. عــده ای از روحانیون 
دنیای امروز را باور  نمی کنند،  نســل امروز را باید دریابیم، 
باید با نسل امروز مَچ بشویم. فضای مجازی امروز یک منبر 

مجازی است.
نظرتاندرموردفعالیتطلبههــایجوانتردرفضای

مجازیچیست؟
بســیار خوب اســت؛ البته اگر به عادت تبدیل نشــود 
و مفســده ای هم نداشته باشــد. گاهی هم می بینیم که 
طلبه  هایی فعالیت هــای  خارج از عرف را در این شــبکه 
 اجتماعی دنبال می کنند؛ مثلا عکس هایی با جنس  مخالف 
می گیرند که مسائل شرعی در آن رعایت نشده است، این 

مصداق ها را من نمی پسندم. 
نظرتاندرموردآقامیری،یکیازروحانیونپرطرفداردر
فضایمجازیچیست؛موافقنحوهبرخوردبااینروحانی

جوانهستید؟
من برخی  کلیپ های آقامیری را گوش کردم، بعضی 
مطالب ایشــان جالب و جذاب بود و مطالبی هم بود که 
من نمی پسندیدم. به نظرم انتشار چنین مطالبی توسط 
یک روحانی برداشــت های خوبی در پی نداشته است؛ 
اما به نظرم نحوه برخورد با ایشان هم صحیح نبود، بهتر 
این بود که انتقادهــا را در گفت وگو و مناظرات رودررو  

مطرح می کردند.

گفت وگوی »شهروند« با امام جمعه بیله سوار که اظهارنظرهای متفاوتش در ماه های اخیر واکنش های بسیاری در پی داشته است 

عده ای از روحانیون دنیای امروز را باور نمی کنند
 امام جمعه بیله سوار در گفت وگو با »شهروند« از زندگی شخصی  خود می گوید؛ روحانی ای که در 24سالگی ازدواج کرده، موسیقی گوش می دهد و یک سینماروی حرفه ای است

 
زینبشرعاسلام-روانشناس|همهانسانهادارايویژگيهاي
ذهنيمنحصربهفرديهستندواینازحكمتخداونداستتا
همهافرادبتواننددارايتفكرخلاقانهباشندوبهطریقيبهجامعه

بشريخدمتكنند.داشتنیكذهنخلاقبهماكمكميكندتا
راههايمتفاوتيبرايحلمسائلزندگيپیداكنیم؛زندگيشاد،
پرهیجانوبهدورازروزمرگيداشتهباشیم.همچنینخلاقیت

باعثدرخششمادركسبوكارميشود.داشتنیكذهنخلاق
بهسن،تحصیلاتوهوشارتباطيندارد.اماچگونهدرزندگییك

ذهنخلاقداشتهباشیم،ماامروز5راهکاررامعرفیمیکنیم.

 چگونه
یک انسان خلاق شویم چه

دری

انجام متفاوت كارهاي روزمره  
ما اغلب كارهــاي روزمره مان را براســاس عادت هاي 
مشخصي انجام مي دهيم، مثلا هميشه ساعت خود را به 
دست چپ مي بنديم، هميشه از يك مسير ثابت به محل 
كارمان مي رويم و... اما امتحان كردن راه هاي جديد باعث 
مي شود عصب هاي مغز ما مسير هاي جديدي بسازند و 
بين بخش هاي مختلف مغز ارتباط بيشتري برقرار شود. 

مثلا مي توانيم ساعت مان را به دست راست ببنديم. 

فعال سازي كودك درون 
كودک درون ما منبع روياپردازي و خلاقيت ماســت. 
بالغ درون ما منبــع دانش و اطلاعات ماســت و والد 
درون ما منبع قضاوت و سنجش ماست. براي داشتن 
يك ذهن خلاق بايد به كودک درون مان توجه كنيم، 
بيان كردن احساسات، بازي كردن با كودكان و هر روز 
يك كار را برای دل خود انجام دادن باعث مي شــود تا 

بتوانيم كودک درون مان را فعال نگه داريم.

روحيه پرسشگري 
افراد خلاق بســيار كنجکاو هســتند و ذهن پرسشگر 
دارند، با دقت به محيط پيرامون خود نگاه كنيد و ببينيد 
در اطراف تان چه مي گذرد، از خودتــان و ديگران درباره 
آن چه در پيرامون شــما رخ مي دهد، سوال كنيد چرا و 
چگونه اين گونه است و به دنبال پاسخ پرسش ها باشيد. از 
هرچيزي ساده نگذريد، خيلي از ايده هاي نو حاصل پاسخ 

به نياز هايي هستند كه هر روز از كنار آنها عبور مي كنيم. 

معاشرت با افراد خلاق  
به عقيده  انيشتين خلاقيت مسري است، وقتي در يك 
گروه چندنفر از افراد خلاق باشند، احتمال تقويت قدرت 
خلاقيت در بين ساير اعضاي آن گروه هم زياد است .اين 
موضوع باعث می شود در نهايت شما شبيه كسانی شويد 
كه بيشترين رابطه را با آنها داشته ايد، پس با افراد بيشتری 
معاشــرت كنيد كه ذهنی خلاق و ثروتمند دارند. پس 

معاشرت با افراد خلاق را هرگز فراموش نکنيد.

آرامش فكري و جسمي 
فردي كه بدن و ذهنش مدام مشــغول فعاليت اســت، 
كم كم به سمت كليشه هاي روزمره حركت مي كند و از 
راه  حل هاي تکراري استفاده مي كند. فردي با يك ذهن 
آرام و بدني كه خســتگي در آن جمع نشــده، مي تواند 
خلاقانه فکــر كنند. براي داشــتن يك ذهــن خلاق، 
زمان هايي براي ارتباط معنوي رفتن به طبيعت، سکوت 
و خلوت كردن با خود، باعث تجديد قواي ذهن ما مي شود.

 3 برداشت از گفت و گوی »شهروند«
با امام  جمعه پرطرفدار بیله سوار

 من معتقدم با بســتن و فیلترکردن مشــکلی حل 
نمی شود

 به نظرم  نحوه برخورد با آقامیری صحیح نبود

 دنیای کودک با دنیای همســری تفاوت دارد، دنیای 
کودک یک دنیای معصومانه است
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